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V lednovém čísle:
— Schubertova vila
— Poplatky za odpady
— Závěr roku 2018 v Hrádku
— Rozpočet města
— Taneční skupina Staří známí
— Pozvánka k sousedům
— Liberecká záchranka

Příloha: Zajímavosti na západ
od Marktu

Startuje plesová 
sezóna a hned po ní

další rekonstrukce sálu
Šest plesů – každý týden jeden – s vý-
jimkou začátku března. Plesová sezóna
v Hrádku začíná třetí lednovou sobo-
tou. Plesů je možná méně, než tomu
bývalo v minulosti, ale už se ustálily 
a jejich pořadatelé si zaslouží naši po-
zornost. Díky nim jsou plesy pestré, 
a to nejen žánrově. 19. ledna začínají
hrádečtí hasiči, 26. ledna navazují
myslivci s bohatou zvěřinovou tombo-
lou. První sobota v únoru patří Spole-
čenskému večeru města, o který je 
v posledních letech velký zájem. Po-
kud je libo zatančit si ve stylu country,
přijměte pozvání Starých známých na
9. února. Pátek 15. února patří rybá-
řům a následující sobota rocku, SVR 
a hrádeckým sportovcům. Vše završí
Ples města 16. března. S koncem ple-
so vé sezóny se začne sál chystat na
kompletní rekonstrukci elektroinsta-
lace. Nová budou nejen světla, zásuv -
ky a rozvody, ale také divadelní osvět-
lení a ozvučení. Ale kdo rád chodí do
divadla, nemusí se bát: jarní předsta-
vení bude. Předprodej vstupenek na di-
vadelní komedii Zelňačka, která se ode-
hraje 20. března, začne už 22. ledna.

Rok 2019: Největší investice do škol
Na přelomu roku se většinou hodnotí a také se přijímají výzvy a předsevzetí. Co
čeká Hrádek v roce 2019, na co se můžeme těšit a co považuje za úspěch v roce
minulém starosta města? O tom je náš tradiční rozhovor v lednovém čísle
HRÁDECKA.
Pane starosto, co považujete za své hlavní úspěchy v roce 2018? 
Tak pokud to budu brát osobně, je to narození dcery. Dožil jsem se padesáti
let, i když mé zdraví je prací na radnici lehce pošramocené. A za úspěch po-
važuji i výsledek našeho sdružení v komunálních volbách. Jsem rád, že se nám
podařilo získat finanční podporu na řadu dalších akcí, které budou realizovány 
letos nebo v dalších letech. Ať je to v rámci školních budov, kulturního domu, soko-
lovny, nových chodníků, nebo oprav komunikací ve spolupráci se Severočeskými vodovody a Innogy. 
Kterou z investičních akcí považujete letos za největší?
Největším tématem letošního roku budou jednoznačně školy. V obou velkých školách bude realizováno
souběžně několik projektů, jejichž výsledkem bude v případě ZŠ Lidická nástavba, nové učebny, bez-
bariérový přístup a dokončení energetických úspor, v případě ZŠ T. G. Masaryka nové učebny, bezba-
riérový přístup, kompletní rekonstrukce vnitřku přístavby a automatický systém větrání ve všech učeb-
nách. Vše se musí tihnout letos. Ideální by samozřejmě bylo o prázdninách, což je ale nereálné. Takže
budeme s řediteli řešit, kam od dubna umístit žáky.
Dohromady na desítky milionů korun vyjde rekonstrukce Schubertovy vily na komunitní
centrum a nová knihovna. Což je objemem řadí hned za školy.
Práce v Schubertově vile se rozeběhly na podzim a hotové mají být do konce letošního roku. Na nové
knihovně se pracuje navzdory zimnímu počasí. Stavba by měla být hotova do konce dubna.
Jednou z mála komunikací ve městě, jejichž povrch je ve špatném stavu, je Liberecká. O plá-
nované rekonstrukci jsme psali, úplně původně měla začít v roce 2018. Bude se opravovat?
Bude, na projektu se intenzívně pracuje. Je složen z mnoha vstupů – týká se plynovodu, vodovodu, 
kanalizace, elektrického vedení. Příprava je složitá, každý z vlastníků uvedených sítí má svůj projekt,
účastníkem řízení je každý, kdo má nějakou přípojku. Ne všichni majitelé jsou z Hrádku, takže projednat
všechno stojí spoustu času. Nejdále jsou projekty plynovodu, kanalizace a vodovodu. Finišuje příprava
rekonstrukce povrchu a prodloužení chodníku. Pokračování na straně 4



lnformace z radnice
Usnesení rady města
20. schůze rady města
20. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 12. prosince, se zabý-
vala těmito záležitostmi:
— schválila návrh smlouvy o prezentaci a poskytnutí služeb na zajištění

prezentace města ve vysílání televize RTM plus Liberecko formou 
reportáží zpravodajského charakteru a odvysílání Hrádeckých zasta-
vení, v období od 1. 1. 2019 do 31. 12. 2022, se společností Liberecká
TV, s. r. o., Liberec, v celkové cenové výši 522 720 Kč včetně DPH 

— schválila účast města Hrádek nad Nisou v projektu „Partnerství Dit-
telsdorf – Hrádek nad Nisou“, podaného s žádostí o dotaci do Fondu
malých projektů v Programu přeshraniční spolupráce Česká repub-
lika – Svobodný stát Sasko 2014–2020, přičemž lead partnerem pro-
jektu je město Žitava (městská část Dittelsdorf) a město Hrádek nad
Nisou je partnerem projektu bez finanční účasti

— schválila rozpočty a odpisové plány příspěvkových organizací města
na rok 2019 a jejich střednědobé výhledy na roky 2020–2021

— schválila nákup 3 300 ks permanentních vstupenek na sezónu 2019
v ceně za 5Kč / 1ks od společnosti Kristýna, a. s. Schválila vydávání
permanentních vstupenek poplatníkům, uvedených v čl. 2 odst. 1a)
Obecně závazné vyhlášky města Hrádek nad Nisou č. 1/2018 o mí-
stním poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy,
třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů, na základě
předložení potvrzení o zaplacení poplatku za odpad nejpozději do
31. 5. 2019 a současně předložení potvrzení o bezdlužnosti poplat-
níka vůči městu Hrádku nad Nisou.

— schválila pořízení použitého multifunkčního stroje DAPPER 5000, rok
výroby 2018 za celkovou cenu 1 028 200 Kč + DPH s datem plnění 
1. 1. 2019 

— schválila smlouvu o spolupráci při zajištění dopravní obslužnosti Li-
bereckého kraje 

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Zahradní ulice –
prodloužení kanalizace, a to firmu 1. jizerskohorská stavební společ-
nost, s. r. o., Hodkovice n. Mohelkou, za celkovou cenu 531 000,03 Kč
s DPH 

— schválila dodavatele zajištění činnosti autorského dozoru „Komunitní
centrum v Hrádku nad Nisou“ firmě Projektový ateliér David za na-
bídkovou cenu 247 566 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky na polohové a výškové zaměření včetně
zákresu hranic pro akci Dolní Sedlo – vodovod společnosti GEODET
CZ, s. r. o., Liberec 1, za nabídkovou cenu 154 880 Kč vč. DPH 

— schválila dodatek č. 3 smlouvy o zajištění sběru, svozu a odstranění
směsného komunálního odpadu ve správním území města Hrádek
nad Nisou (dále jen SKO), uzavřené s firmou Severočeské komunální
služby, s. r. o. V ceníku služeb se tímto dodatkem mění cena za sběr,
svoz a odstranění SKO.

— schválila dodatek č. 4 smlouvy o zajištění sběru, svozu a využití 
složek komunálního odpadu ve správním území města Hrádek nad
Nisou (dále jen VSKO) uzavřené s firmou Severočeské komunální
služby, s. r. o. V ceníku služeb se tímto dodatkem mění cena za svoz
nádob VSKO, a to od 1. 1. 2019.

— vzala na vědomí stav finančních prostředků na účtu fondu rozvoje
města ke dni 3. 12. 2018 ve výši 46 373 565,50 Kč. Vzala na vědomí
projednání návrhu Programu podpory pro rok 2019.

— schválila uzavření dodatku č. 2 k aktualizovanému novému znění po-
jistné smlouvy s Kooperativa pojišťovnou, a. s., poměrné pojistné za
sjednaná pojištění činí 1 014 704 Kč a bude hrazeno ve čtvrtletních
platbách ve výši 253 676 Kč 

— schválila přidělení zakázky na pořízení medicinských přístrojů na vy-
bavení odborné ordinace v Nádražní ulici 
a) SaT Plus, s. r. o., Praha 4 – AED Philips HeartStart FRx za cenu cel-

kem 37 385Kč vč. DPH;
b) North Med, spol. s r. o., Praha 10 – klidové EKG pro X–Sribe za

cenu celkem 59 706Kč vč. DPH;
c) Medicton Group, s. r. o., Polička – Otoskop Camedio LED XENON,

Elektronický tonometr Omron M6 XComfort intelli 2018, Gluko-
metr SD Check Gold, Resuscitační sada Aerobag za cenu celkem
7 093Kč vč. DPH;

d) JK Traiding, s. r. o., Praha 5 – Analyzátor (CRP) Quiskread Go za

cenu 37 207,50 Kč vč. DPH;
e) Proma Reha, s. r. o., Česká Skalice – Lehátko Clasic za cenu 

10 775Kč vč. DPH.

12. mimořádná schůze rady města
12. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 19. pro-
since, se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na akci Ul. Oldřichovská –

kanalizace pro řadové domy a oprava komunikace přilehlých uliček
ze dne 16. 04. 2018 uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a fir-
mou 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o., Hodkovice nad
Mohelkou, předmětem dodatku č. 2 je specifikace víceprací a mé-
něprací, cena díla bude snížena o 205 108,61 s DPH s tím, že výsledná
cena bude ponížena na částku 4 098 190,25 s DPH 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci Oprava povrchu místní
komunikace ul. Polní ze dne 16. 10. 2018 uzavřené mezi městem Hrá-
dek nad Nisou a firmou 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o.,
předmětem dodatku je specifikace víceprací a méněprací, celková
cena díla bude snížena o částku 787 726,08 Kč s DPH.

13. mimořádná schůze rady města
13. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 28. pro-
since, se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila pronájem nebytových prostor v 1. NP budovy č. p. 359, Ná-

dražní, Hrádek nad Nisou za účelem ordinace odborných lékařů a lé-
kařské pohotovosti pro společnost Krajská nemocnice Liberec, a. s.,
na dobu neurčitou, roční nájemné 100 Kč.

Ze zasedání zastupitelstva města
10. zasedání zastupitelstva města
10. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 19. prosince,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo uzavření smlouvy o smlouvě budoucí kupní a budoucí

úschově kupní ceny s Bytovým družstvem Nový Hrádek, Moravská
Ostrava, a to vše co do části souboru nemovitých věcí, pozemku 
p. č. 744/1 zahrada o výměře 318 m2, pozemku p. č. 745/1 ostatní
plocha o výměře 702 m2, pozemku p. č. 746/1 ostatní plocha o vý-
měře 2 270 m2, pozemku p. č. 747 ostatní plocha o výměře 151 m2,
pozemku p. č. 1380/2 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 26 m2,
to vše v katastrálním území Hrádek nad Nisou (Legionářská ulice)

— souhlasilo s uzavřením smlouvy o poskytnutí kontokorentního úvěru
se společností Česká spořitelna, a. s., ve výši 6 mil. Kč, bez zajištění
a se splatností do 31. 12. 2019 

— po projednání schválilo střednědobý výhled města Hrádek nad Ni-
sou na období 2020–2021

— schválilo rozpočet města Hrádek nad Nisou na rok 2019. Rozpočet
města má stanoven celkový objem příjmů částkou 200 052 340 Kč,
celkový objem výdajů částkou 297 399 334 Kč a salda ve výši 
97 346 994 Kč ve třídě financování

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 11. Rozpočet města 2018 
po změně č. 11 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
180 420 427,22 Kč, celkový objem výdajů částkou 321 056 176,22 Kč
a salda ve výši 140 635 749 Kč ve třídě financování

— schválilo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad Nisou 
č. 1/2018 o místním poplatku za provoz systému shromažďování,
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních od-
padů

— schválilo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad Nisou 
č. 2/2018 o regulaci provozování hazardních her na území města Hrá-
dek nad Nisou

— schválilo veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí návratné finanční vý-
pomoci z rozpočtu města Hrádek nad Nisou Základní škola Lidická,
Hrádek nad Nisou, ve výši 373 244 Kč na předfinancování projektu
„Dětská univerzita Trojzemí“

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu fondu rozvoje
města ve výši 46 373 565,50 Kč. Vzalo na vědomí rezignaci pana Jana
Bílého a paní Ivy Solnařové z funkce člena správní rady FRM ke dni
1. 11. 2018. Schválilo za nového člena správní rady FRM pana Luboše
Blažeje. Potvrdilo za členy správní rady FRM: pana Tomáše Prokopa
jako předsedu správní rady FRM, pana Petra Faltuse, pana Davida
Gottsteina a pana Milana Slezáka jako členy správní rady FRM. 

— schválilo změnu interního předpisu Pravidla pro činnost osadních 
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výborů, kdy se maximální počet členů osadního výboru mění z 5 členů
na 7

— zřídilo Osadní výbor v části města Václavice a určilo počet jeho členů
na 7 ve složení: p. Petr Housa, p. Tomáš Housa, p. Jaroslav Lhoták st.,
p. Iva Červená, p. Alena Peichlová, p. Radek Petr, p. Jiří Svoboda. Zvo-
lilo předsedkyní paní Ivu Červenou.

— zřídilo Osadní výbor v části města Oldřichov na Hranicích a určilo 
počet jeho členů na 3 ve složení: p. Vladimír Šíma, p. Vladislav Řípa,
p. Milan Míka. Zvolilo předsedou pana Vladislava Řípu.

— zřídilo Osadní výbor v části města Dolní Suchá a určilo počet jeho
členů na 7 ve složení: p. Petr Dolák, p. Vladimír Hornych, p. Eva Hor-
nychová, p. Alexandr Erbert, p. Josef Moc, P. Jindřich Kuneš, p. Da-
vid Musil. Zvolilo předsedou pana Davida Musila.

— zřídilo Osadní výbor v části města Uhelná a určilo počet jeho členů
na 5 ve složení: p. Dan Gabryš, p. Petr Pleskač, p. Petr Slavík, p. Ro-
man Sedláček, p. Milan Starec. Zvolilo předsedou pana Romana Se-
dláčka.

Vánoční dárek pro hasiče
Těsně před Vánocemi přivezli hrádečtí hasiči do zbrojnice zpět své nej-
starší vozidlo na podvozku Tatra 815, které prošlo během třech měsíců
velkou opravou. A jak je vidět na fotografii, dostali ji opravdu pod stro-
meček.

Opravované vozidlo je ve službách hrádeckých hasičů od roku 1990,
kdy bylo převedeno od tehdejšího Okresního útvaru požární ochrany 
v Liberci. Tam bylo u profesionálních hasičů v provozu téměř tři roky. 

První velkou opravu Tatra dostala v roce 2000 kvůli havarijnímu stavu
nádrží na vodu i pěnidlo. Kromě nádrží dostalo auto i novou nástavbu.
Oprava kabiny proběhla svépomocí.

V dalších letech byly prováděny běžné opravy a údržba podvozku 
i motorové části. V posledních letech byly elektroinstalace a vzduchové
rozvody v havarijním stavu. I část nosníků musela být vyměněna za
nové. V roce 2016 byly získány finanční prostředky na opravu vodního
čerpadla a veškerých sacích a výtlačných potrubí v hodnotě 450 000 Kč.

Jelikož se hromadily závady na podvozkové části vozidla a koroze ka-
biny začala být neúnosná, bylo velitelem jednotky požádáno vedení
města Hrádek nad Nisou o zajištění finančních prostředků na celkovou
opravu vozidla. V průběhu roku 2018 byla podána žádost na Liberecký
kraj o finanční podporu, která dosáhla výše 300 000 Kč. Dva miliony 
korun přidalo město ze svého rozpočtu. 

Ve výběrovém řízení na zhotovitele opravy vyhrála firma Anza 
z Chlumce nad Cidlinou. Tam byla v polovině září Tatra odvezena a třetí
týden v prosinci se vrátila zpět do Hrádku nad Nisou. Byla provedena
kompletní oprava motoru, převodové skříně i podvozku. Při tom byla vy-
měněna veškerá elektroinstalace, vzduchové rozvody, pneumatické pé-
rování i výměna pryžových částí na podvozku. V rámci rekonstrukce 
byly dodány nové disky na všechna kola, na kabině byla dodána kromě 
nových dveří i nová přední maska a kompletně nové světelné a zvukové
výstražné zařízení. Nakonec vozidlo dostalo nový lak i výstražné reflexní
pruhy.

Nová knihovna
I přes počasí, které aktuálně stavbám moc nepřeje, pokračuje výstavba
nové knihovny ve dvoře Brány Trojzemí. Dělníci na stavbě pracovali 
i mezi svátečními dny. Betonování už pokročilo do nejvyššího podlaží. 

Zároveň bylo ještě v loňském roce vyhlášeno výběrové řízení pro do-
davatele vybavení interiérů.

Rekonstrukce Schubertovy
vily přechází z bourání do

stavby
Ihned po říjnovém bleskovém vyklizení městské knihovny obsadili Schu-
bertovu vilu zaměstnanci firmy Trigema Building, která vzešla z výběro-
vého řízení jako dodavatel vybudování komunitního centra. Jejich úko-
lem bylo hlavně odstranění řady příček a novodobých úprav, které byly
ve vile v minulosti prováděny. Týkalo se to především obou bytů v man-
sardě, ale také příček v někdejších jeslích a celého nákladního výtahu. 

V dalších dnech se rozjedou vlastní stavební práce. Začne se instalací
topení, vody a kanalizace. Komunitní centrum má být dokončeno ještě
v letošním roce.

Rekonstrukce Schubertovy vily je spolufinancována z prostředků 
Evropského fondu pro regionální rozvoj, Integrovaného regionálního
operačního programu, v rámci projektu Komunitní centrum Hrádek nad
Nisou, reg. č. CZ.06.2.56/0.0/0.0/16_052/0002431.

31. ãíslo,
leden 2019z radnice



4 ze společnosti

Dokončení ze strany 1
Projekt je oprav du komplikovaný a budeme rádi, když vše dobře dopadne
a v polovině letošního roku se začne. Postupovat se bude zdola, tedy od
železničního přejezdu směrem k prodejně elektro a majitelé sítí s tím po-
čítají.

Další komunikací vyjednanou k rekonstrukci, kde se spouští projekto-
vání, je ulice Rynoltická od křižovatky v Doníně až do Polesí. Tam se pro-
jektanti přesunou hned, jak dokončí práce na Liberecké ulici. Rád bych
do plánu zařadil i prodloužení kanalizace v ulici Donínská od bývalé dru-
žiny až na hranici katastru města včetně Sousedské a Strmé a oprava po-
vrchu celé ulice od křižovatky u školky až na hranici s Chotyní. 
Další samostatnou kapitolou je péče o památky, o které se dá
říci, že je v Hrádku na vysoké úrovni a projekty, které uvítají 
i návštěvníci města, myslím tím vylepšování areálu Kristýna.
Práce na Kristýně byly od počátku rozvrženy do dvou etap. Vloni jsme za-
čali především úpravami hlavní cesty kolem Kristýny a letos se bude po-
kračovat dokončením ploch pod stánkem Karibik a pod tzv. plavčíkovou
chatou, pamatujeme i na dětská hřiště.

Dům kultury Beseda se dočká třešničky na dortu v podobě obnovy fa-
sády té části budovy, kde je restaurace. Tím se uzavře rekonstrukce vnější
části domu. V sále se připravuje rekonstrukce silnoproudé i slaboproudé
elektroinstalace. Podáváme žádost o dotaci na výměnu kotle, otopné sou-
stavy a zateplení stropu nad sálem.

A pokud jde o další památky, věnovat se letos budeme těm drobným.
Máme schválenou podporu na obnovu sochy sv. Anny na Liberecké ulici,
Zámeckého kříže, který je jen o kousek výše a kříže u lávky u Koruny, který
odnesla velká voda v roce 2010.
Už jste naznačoval, že některá sportoviště si pomalu říkají o ob-
novu povrchů.
Ano, koncem roku požádal Slovan o peníze na rekonstrukci umělého 
povrchu v Doníně, který už není v nejlepším stavu, a budeme žádat o vý-
měnu povrchů školních sportovišť u ZŠ T. G. Masaryka a ZŠ Loučná. 
Jednat budeme o případném projektování nového kluziště v areálu cihelny.
Technologie toho starého už pomalu dožívá. Dokončena bude stavba

spojovacího krčku v sokolovně a letos za naše peníze nás čeká dokončení
sauny a odpočívárny. A budeme hlídat připravované výzvy na MŠMT,
abychom se připravili na vybudování nástavby s ochozem pro návštěv-
níky, rozšířením zázemí sauny a zrcadlovým sálem.

Dětská hřiště nepatří úplně mezi sportoviště, ale počítáme s jejich po-
stupnou obnovou tam, kde jsou dožilá. Určitě se to týká hřiště na Zlaté
Výšině, na jaře proběhne revize všech hřišť, ze které vzejdou návrhy na
doplnění a výměny prvků.
Palčivým problémem města je nedostatek bytů. Přibudou ně-
jaké v roce 2019?
V letošním roce ne, ale souběžně je připravováno několik projektů. 
Nejdále je chystaná přestavba starého kina v ulici 1. máje. Tam vzniknou
tzv. sociální byty. Už řadu měsíců čekáme na rozhodnutí o přidělení pod-
pory. A věříme, že budeme úspěšní. Zároveň je schválena smlouva se 
zájemcem o výstavbu v Legionářské ulici. A po mnoha letech, jak se zdá,
se podaří vyřešit lokalitu Azylu. Práce na projektu výstavby bytů už pro-
bíhají.
Když už jste zmínil projekty ve fázi přípravy, co dalšího se ještě
chystá?
Rádi bychom postavili nový klub důchodců, jehož myšlenka a možná po-
doba už byla také v minulosti prezentována, připravuje se chodník v ulici
Stará a chodníky v okrajových částech.
Okrajové části města jsme ještě ve výčtu nezmínili. Loňské léto
ukázalo, že je potřeba řešit zásadní otázku, a tou je nedostatek
pitné vody.
Ano, a s tím souvisejí také nejzásadnější projekty ve třech okrajových čás-
tech. Ve Václavicích se o vodovodu mluví delší dobu v souvislosti s rozši-
řováním těžby uhlí na polském území a možné ztrátě vody. Připravují se
ale i projekty na zásobování pitnou vodou pro Dolní Sedlo a Dolní Suchou.
A to není jednoduchá vůbec záležitost. Kromě toho se řeší projekt odka-
nalizování Nové Loučné a také obnovy komunikací.

Závěrem bych rád popřál všem obyvatelům města úspěšný nový rok,
zdraví, štěstí a pohodu.

Rok 2019: Největší investice do škol

Poplatek za odpady je od letoška vyšší
Odpady a nakládání s nimi je téma, které není příjemné tak nějak z pod-
staty věci. Občas budí emoce, třeba když je nepořádek u popelnic, kon-
tejnery jsou plné, nebo když přijde na placení za jejich likvidaci. O to
více, když se poplatek zvyšuje, jako je tomu letos. V prosinci zastupitelé
města schválili obecně závaznou vyhlášku, podle které se poplatek za
odpad v Hrádku zvyšuje o 50 Kč na osobu, od letoška tedy činí 650 Kč.

„Chápu, že je to nepopulární krok, zvláště když se aktuálně píše 
o zdražování elektřiny a plynu. Město ale také za likvidaci odpadu platí
čím dál více. Nyní byla cena za systém shromažďování, svozu, třídění a
likvidaci odpadů navýšena o státem uznanou inflaci 2,3 %. Aby se kaž-
dým rokem zvyšující rozdíl mezi tím, co se na poplatcích vybere a tím,
co město zaplatí, alespoň zmenšil, rozhodli jsme se poplatek o 50 Kč
zvýšit,“ vysvětluje starosta města Josef Horinka. „Zůstávají samozřejmě
zachovány úlevy, z nichž nejvyužívanější je na děti do tří let věku, za
které se neplatí vůbec. Zůstal zachovaný motivační systém třídění od-
padů, kterým je možné poplatky snížit. A to přesto, že i ten musí město
dotovat,“ dodává starosta města.

Za každý kilogram odevzdaného papíru lze při zapojení do motivač-
ního programu ušetřit 0,60 Kč, za každý kilogram PET lahví se sazba sni-
žuje o 1,40 Kč. Zůstal zachován i mimořádný bonus, který město posky-
tuje svým obyvatelům od roku 2013: kdo poplatek za odpady zaplatí 
o měsíc dříve, než je splatnost podle vyhlášky, tedy do konce května, má
možnost si pořídit permanentku na Kristýnu za 5 Kč.

Kolik město vlastně na likvidaci odpadů vydává? Jak už bylo uvedeno
výše, náklady se neustále zvyšují. Nejde jen o cenu za likvidaci odpadů,
ale i o jejich neustále se zvyšující objem. Naposledy se poplatek za od-
pad v Hrádku zvyšoval na rok 2013. Tehdy obyvatelé města začali platit
místo 500 Kč o 100 Kč více. Už tehdy ale byly skutečné výdaje na jednu
osobu 678 Kč. Uplynulo šest let, poplatek se navyšuje na 650 Kč. Reálné
náklady na jednoho obyvatele města jsou ale už 821 Kč. Rozdíl samo-
zřejmě město musí uhradit a činí tak ze svého rozpočtu. 

Častou námitkou je, že jsou města, kde je poplatek nulový. To je jistě
pravda, a bylo by to možné i v Hrádku, ale peníze by chyběly jinde. Na

misku pomyslných vah můžeme položit třeba to, že v Hrádku platí ma-
jitelé nemovitostí nejnižší možnou sazbu daně z nemovitosti, protože
koeficient, kterým se základní sazba násobí, je stanoven jako 1. Jsou
města, kde se platí dvoj nebo trojnásobek.

Často jsou v souvislosti s výší poplatku pokládány otázky jak je to s ne-
platiči a jak je možné, že u některých domů jsou odpadové nádoby pře-
plněné, protože jich je na počet obyvatel málo. Je potřeba vysvětlit, že
zmíněné reálné náklady 821 Kč na obyvatele jsou rozpočítány na
všechny obyvatele města s trvalým pobytem, nejen na ty, kteří platí. „Ti,
kteří neplatí a mají platit, město řeší, a to myslím celkem razantně,“ kon-
statuje starosta Josef Horinka. Druhý problém je často způsoben lidmi,
kteří ve městě bydlí a nemají v něm trvalý pobyt. Podle zákona se totiž
poplatek platí tam, kde má člověk trvalé bydliště. Pokud se tedy lidé do
města přestěhují, ale bydliště si nezmění, protože jim to třeba pronají-
matel nemovitosti ani neumožní, nebo prostě nechtějí, má město smůlu.
„Řešíme to všichni starostové, upozorňujeme na to poslance, senátory 
i ministerstvo vnitra a bohužel nic. Někdo tomu říká princip solidarity,
ale věřte, že mě, a nejenom mě, to štve úplně neskutečně, ale tady za-
tím cesta není,“ vysvětluje starosta Josef Horinka.

Téma odpadů se dotýká nás všech, protože je všichni tvoříme. Někteří
lidé se chovají zodpovědně a snaží se množství odpadu minimalizovat.
A to, co přesto vytvoří, alespoň vytřídit a odevzdat na místo k tomu ur-
čené. Pak je určitá skupina lidí, které je to celkem jedno. A bohužel jsou
i tací, kteří úsilí ostatních snad záměrně kazí. Jak jinak pochopit, když se
v kontejnerech s čistým papírem nebo plastem najdou například zbytky
ze zahrad, mrtvá zvířata a další odpad, který tam rozhodně nepatří.
Nejen, že se tím odpady vytříděné v domácnostech znehodnocují, ale je
potřeba si uvědomit, že odpady dále někdo zpracovává, ať už ve sběr-
ném dvoře nebo v třídících linkách. O tom, že těmto pracovníkům není
co závidět, asi není třeba psát. 

Problematika nakládání s odpady by vydala na knihu, ne na jeden
z příspěvků v HRÁDECKU. Proto se k tématu vrátíme. Třeba proto, aby-
chom vysvětlili, jaká je cesta odpadu od jeho tvůrců po jeho likvidaci.



Příznivé Vánoce
Hudebním pohlazením po duši těsně před svátečními dny byl koncert 
s názvem Příznivé Vánoce. Hrádecká skupina Přízeň potěšila své fanou-
šky v multifunkčním sále Brány Trojzemí recitálem složeným ze známých
melodií i vlastní tvorby.

Vánoce v kapličce
Kaplička Panny Marie Pomocné v Uhelné před rokem, ač ještě ne zcela
opravená, hostila v předvečer Štědrého dne po dlouhých desetiletích
znovu společenskou akci. Před „letošními“ Vánocemi setkání proběhlo
znovu, i když ve skromnějším počtu a s komornějším programem. Kaplí
se nesl zpěv koled i vyprávění vánočního příběhu, vonělo svařené víno
a v kamnech popraskávalo dříví.

Vánoční zpívání u Václavického betléma
Předvánoční akce ve městě a okrajových částech pravidelně zakončuje
Vánoční zpívání u Václavického betléma. Ještě na Štědrý den před po-
lednem přicházejí Václavičtí, ale i přespolní, na statek ke Špičce. Kolem
betléma ve vratech stodoly přejí sousedům, zpívají koledy a koštují,

komu se jak povedlo cukroví a kdo má letos nejlepší slivovičku. A ani tím
to nekončí. Kolem oběda se jdou zahřát do hospody a tam prý teprve
bývá veselo…

Vánoční koncert
Už po šestatřicáté se konal v kostele sv. Bartoloměje Vánoční koncert, 
jehož hlavní částí je Rybova Česká mše vánoční. Pro mnoho lidí je sou-
částí Vánoc, bez kterých si sváteční dny ani nedokáží představit. Událostí
je i pro hudebníky, orchestr je vskutku mezinárodní, složený z muzikantů
z Trojzemí. Aplaudoval jim zaplněný kostel. 

Vzkaz v lahvi
Už od roku 2006 se skupina přátel z Čech, Polska a Německa potkává
vždy 30. prosince na Trojmezí. Po vodě posílá pozdravy k moři na severu
a doufá, že dorazí. Jednou v minulosti se to už povedlo. A letos – přímo
expresní pošta. Na Trojmezí přijel zájezd turistů z Rügenu (ostrov na se-
veru Německa v Baltském moři)... Je to potvrzeno – čas vánoční je čas
zázraků.

Závěr roku 2018 v Hrádku

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

51. ãíslo,
leden 2019ze společnosti



6 rozpočet města



71. ãíslo,
leden 2019rozpočet města



polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci prosinci 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Květuše Schierlová, Jana Svobodová,
Julia Bujoková, Vladimír Béreš,
Miroslav Novotný

80 let Eva Zoubková
81 let Vladimír Studený, Věra Junková,

Rudolf Lochman, Marie Šilhánová
84 let Libuše Halamová
85 let Drahomíra Váňová
87 let Josef Echtner
91 let Josef Ručka
93 let Irenka Špalková, Marie Portová

Dne 7. 12. 2018 byli v obřadní síni hrádecké radnice 
uvítáni noví hrádečtí občánci:

Fabian Tomáš Pulda, Lucie Pokorná, Tobiáš Nešetřil, 
Matěj Pokorný, Lucie Hykešová, Viktorie Klobouková, 

Emma Bienová, Tobiáš Loprais, Šimon Jiránek, 
Viktorie Resslová

Monika Korbelářová, matrikářka

Silvestrovské pohoštění pro
seniory z pečovatelské služby
V letošním roce opět probíhal projekt Ježíškova vnoučata. Oficiálně se 
letos do projektu pečovatelská služba nepřihlásila, ale i přesto se našel
dárce z Hrádku nad Nisou, který zajistil našim seniorům z pečovatel-
ského domu silvestrovský raut. Ten byl zajištěn v Klubu důchodců. Naši
senioři si tak mohli pochutnat na guláši, řízcích, obložených mísách,
ovocných mísách, na štrůdlu a na jiných připravených dobrotách. Na
rautu vládla příjemná silvestrovská nálada.

Dárci velmi děkujeme. Mgr. Šárka Jeníčková, ředitelka

Poděkování
Děkuji pracovnicím Pečovatelské služby ze Žitavské ulice pod vedením
Mgr. Šárky Jeníčkové za dlouholetou práci o mou maminku p. Marii 
Jermanovou. Zvláště pak děkuji pečovatelkám, které svou denní péčí 
a lidským přístupem značnou měrou přispěly k jejímu vysokému věku
101 let.

Ještě jednou děkuji za vše.
Josef Jerman, syn

8 ze společnosti

Když jsem před rokem četl na internetu článek o fermentaci ovoce, měl
jsem již několik praktických rad za sebou. To jedna pani povídala, že
chce-li na Vánoce čerstvé borůvky, tak je při sběru rychle nastrká do skle-
ničky a do pěti minut je uzavře. Pak je dá do ledničky (ne mrazničky) 
a o vánočních svátcích jim borůvky vylepší šlehačkové poháry. 

Článek na internetu mi to v podstatě potvrdil. Lidově se tato akce na-
zývá zavřeniny a odborně fermentace ovoce.

Vzali jsme tuto věc jako hlavní tahák na výstavy ovoce a zeleniny jak
na dožínkách v Hrádku, tak také v Žitavě, kde byl o tuto akci velký zá-
jem. 

Zahrádkářská sezóna začala a my jsme začali plnit sklenice drobným
ovocem. Broskve, maliny, ostružiny, mirabelky, blumy, rybíz a hroznové

víno. Po výstavě v Žitavě jsme se rozhodli otevřít tyto zavřeniny před 
Vánocemi. 

První otevřená sklenička s malinami nám udělala radost. Nádherná
vůně a chuť, i když plody byly rozpadlé. Radost ale rychle vyprchala, je-
likož při otvírání dalších sklenic nás nic chutného nečekalo. Plody byly
sice tvrdé, ale chuťově velice špatné. Proti očekávání ale ani v jedné skle-
nici nebyla plíseň. V závěru tuto akci zachraňovalo hroznové víno, které
mělo svojí charakteristickou vůni i chuť. A tak nám experiment nevyšel.
Příští rok to zkusíme v menším množství s větším důrazem na čistotu
ovoce a hlavně skleniček a víček.

Za výbor ČZS v Hrádku nad Nisou Vladimír Béreš, 
předseda

Jak jsme experimentovali s ovocem



Pozvánka k sousedům
Začíná nový rok, nová plesová sezóna a také nový ročník pro HRÁDECKO.
I v něm vám budeme přinášet tipy na zajímavé akce kolem nás. Koncerty,
divadelní představení, festivaly, hrady, zámky, jarmarky, sportovní udá-
losti, výlety, výšlapy…., zkrátka všechno, u čeho si můžete příjemně 
odpočinout ve společnosti svých blízkých. Ať je váš rok 2019 plný po-
hody!
19. leden – Rodinné odpoledne – Kapela jede! aneb Není pecka
jako pecka – Naivní divadlo Liberec
Hudební představení, které si hraje s českým jazykem... Po představení
je možné zúčastnit se procházky divadelním zákulisím.

19. leden – Krausbery – Bunkr Rock Club Liberec 
koncert blues-rockové a hard rockové skupiny kolem Martina Krause.

21. leden – 4TET: verze V. – Eurocentrum Jablonec
Zbrusu nová koncertní verze vokálního seskupení Jiřího Korna. 

22. leden – Saudade – na kole v kajaku kolem světa KC Vrati-
slavice 101010
Na začátku byla jedna dívka, zlomené srdce, vážná nemoc a kolo z ba-
zaru. Psal se říjen 2014, když Matěj Balga vybral osm set dolarů a vydal
se hledat ztracenou lásku a léčit své rány tam, kde ožívají romány Jacka
Kerouaca a kde dny začínají dříve. Přednáška o Matějově tříleté cestě
nejen kolem světa, ale především do nitra jeho duše, za poetikou a smy -
slem života.

25. leden – Pohromadě na přehradě – klub Warehouse Liberec
Liberecká bluesová kapela hrající z velké většiny vlastní písničky.

29. leden – Trabantem napříč kontinenty – Lidové sady Liberec
Velká cesta z Indie domů. Cestovatel Dan Přibáň a jeho nová expedice 
v Liberci.

6. únor – Olympic – Permanentní turné – Dům kultury Liberec
Jedinečný koncert nestárnoucí rockové legendy české hudební scény.
Zazní skladby z posledních tří alb a dojde i na největší hity skupiny.

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
S novým rokem pokračujeme v sérii tipů na návštěvu muzeí v našem
kraji. Tentokrát míříme do Turnova, do Muzea Českého ráje. Turnov je
město proslulé drahými kameny a také expozice místního muzea se 
tomuto tématu věnuje. Muzeum vlastní druhou největší sbírku drahých
kamenů v Česku. Hlavní expozici drahých kamenů a šperků doplňují od-
dělení archeologie, historie a národopisu. 

Muzeum Českého ráje v Turnově
Muzeum sídlí v samém centru města, blízko náměstí Českého ráje. 
Založeno bylo už v roce 1886. Najdeme tady minerály z lokalit, které
jsou v okolí Turnova, jako jsou Kozákov, Železnice, Frýdštejn nebo Rvá-
čov. Na těchto zajímavých nalezištích se nachází hlavně acháty a jaspisy,
ale i jejich další varianty krystalických kamenů. Mimo to ale můžete 
v Turnově vidět i minerály z různých světových nalezišť, třeba z Uralu,
Ameriky nebo Austrálie. Zvláště cenné jsou obrovské krystaly turmalínu
či velké desky zeleného malachitu ze Sibiře. V jedné z místností muzea
je úplná tma. Objevíme tak nebývalou krásu minerálů, se kterými se 
v přírodě můžeme setkat, ale nic zajímavého na nich nevidíme. Teprve
ultrafialové světlo odhalí jejich jedinečnost.

V expozici nazvané Klenotnice uvidíte šperky, nádoby z drahých 
a ušlechtilých kamenů a stříbrnické tepané práce z let 1891–1954, které
patří k tomu nejlepšímu z českého a evropského uměleckého řemesla
první poloviny 20. století. Obdivovat můžete i granátové šperky od po-
loviny 18. století až do začátku 20. století. 

Pro děti tu mají také interaktivní stezku muzeem – naučná hra vás ply-
nule provede stálými expozicemi. Je jakýmsi putováním kamene od jeho
vzniku, po zpracování až v jeho proměnu ve šperk. Je toho ale mnohem
víc. Turnovské muzeum je svým zaměřením i rozsahem sbírek ojedině-
lým v rámci celé republiky. Krásu drahých kamenů a možnosti jejich
zpracování takhle pěkně pohromadě uvidíte jen tady. Tak ať se vám líbí!

Věra Baumgartnerová

Díky úspěšně podané žádosti o podporu projektu s názvem Country
tance v Trojzemí z fondu malých projektů v Euroregionu Nisa jsme mohli
v roce 2018 zrealizovat několik různorodých akcí spolu s našimi projek-
tovými partnery TSV Großschönau.

8. 9. 2018 jsme se zúčastnili Volejbalového turnaje a Line Dance party
v Heidenau. Družstvo Starých známých skončilo na 5. místě z osmi druž-
stev. Naši přátelé z TSV Großschönau turnaj vyhráli. Večer jsme si pak na
Line Dance party zatančili některé tance, které jsme se naučili na spo-
lečných trénincích. Společně secvičené choreografie jsme hrádeckému 
publiku předvedli úspěšně již na Hrádeckých slavnostech.

Naší další společnou akcí byl Taneční Babylon. Tančilo se 3. 11. 2018
v Chotyňské sokolovně. Spolu s našimi německými kamarády a širokou
veřejností jsme strávili odpoledne plné tance. Hned na úvod nás navna-
dilo předtančení J. Kolaříka a M. Martinů, jejichž vystoupení bylo oprav-
dovým zážitkem. Během odpoledne jsme pak tančili pod vedením 
zkušených lektorů waltz – J. Šrabr, zumbu – A. Chadimová, moderní ta-
nec – B. Podlipná, Line Dance – Silwer Volfs a country – Z. Jirků. Nabídka
tanečních stylů byla pestrá, a tak si každý příchozí vybral dle své chuti 
a schopností.

Na závěr roku jsme pak pro naše taneční přátele připravili Vánoční 
setkání. Čekal na ně vánočně prostřený stůl, české štědrovečerní menu,
cukroví, prostě všechno, co k Vánocům patří, včetně našich vánočních
zvyků. Rozkrajovali jsme jablka, lili olovo, házeli škrpálem, vypustili
loďky ze skořápek ořechů. Na oplátku jsme se dozvěděli, jak probíhá
štědrý den v Německu, jaká jídla jsou na jejich stolech. Některé vyhlá-
šené dobroty, jako je cukrářská štóla, makový závin a perníkové řezy,
nám přivezli na ukázku a k ochutnání.

Tento krásný a pohodový štědrý večer zakončil náš taneční rok 2018 
a my bychom Vás rádi pozvali na další společné akce, které pro vás chys-
táme.

9. února 2019 od 20.00 v DK Beseda se s vámi rádi potkáme na
Country Hrá(d)kách. Čeká vás předtančení a hlavně výborná muzika.
Předprodej vstupenek bude v Bráně Trojzemí.    

Poslední projektovou akcí pak bude 6. 4. 2019 Line dance party ve
Waltersdorfu. Podrobné informace budou rovněž před akcí k dispozici 
v Bráně Trojzemí a na našem facebookovém profilu.

Taneční skupina Staří známí – ohlédnutí za 
projektovým rokem 2018

91. ãíslo,
leden 2019tip na výlet



Slavnostní atmosféra provázela na konci roku první ročník Slavnostního
ocenění záchranářů. V jeho úvodu převzal ředitel ZZS LK Luděk Kramář
z rukou hejtmana Libereckého kraje Mar-
tina Půty prapor. Ten symbolizuje sou-
držnost ZZS LK s Libereckým krajem 
a svatá Zdislava, zobrazená na jeho rubu
spolu s latinským nápisem „Milujeme 
život, bojujeme o něj“, pak starost 
o zdraví a rodinu. Náměstek hejtmana Li-
bereckého kraje následně na prapor při-
pevnil také stuhu k 100. výročí republiky.

Pod praporem následně ředitel Kramář
ocenil několik svých spolupracovníků.
„Záchrana lidských životů a ochrana 
lidského zdraví by se v naší každodenní
činnosti neobešla bez velmi těsné spolu-
práce všech pracovníků ZZS LK. Lidé, kteří
volají na linku 155 a většinou ve velmi 
zoufalé situaci čekají, že jim někdo po-
může, si neuvědomují, jaký svým voláním
spustí kolotoč. Jejich volání díky techni-
kům přijme operátor. Ten je první, kdo 
s nimi sdílí jejich pocity. Vyhodnotí zí-
skané informace a pošle další – lékaře, zá-
chranáře, sanitu nebo vrtulník. Všichni na
místě udělají, co je v jejich silách. Je to
práce plná emocí, někdy zoufalství, někdy
radosti. Bez ohledu na čas, počasí, vlastní
problémy – ta práce je vždy vysoce pro-
 fesionální. Právě na ní závisí naděje, kte-
rou lidé do volání na linku 155 vkládají.

Protože když jedeme my, vždy vezeme naději. A po předání pacienta 
v nemocnici se rozbíhá další administrativní kolotoč. Účtování, vykazo-

vání, statistiky... Ani bez těch, kdo u pacienta
nejsou přímo, se naše práce neobejde. Slav-
nostní ocenění záchranářů je tedy poděko-
vání za práci těm všem, kdo u Zdravotnické
záchranné služby Libereckého kraje pracují,“
řekl.

Kramář ocenil i hejtmana kraje Půtu a ná-
městka Sobotku, kterým poděkoval za pomoc
a spolupráci se Zdravotnickou záchrannou
službou. Připomněl například probíhající 
obnovu vozového parku či pravidelný zájem
o činnost ZZS LK. Zvláštní ocenění za vý-
znamný čin obdržel i zástupce z řad veřej-
nosti: Petr Hausner jako zdravotnický laik 
naprosto precizně oznámil na lince 155 
kolaps mladého muže. Perfektně zvládl 
situaci na místě a ve spolupráci s operátorkou
dispečinku bezchybně zorganizoval zá-
chranné práce, čímž pomohl zachránit lidský
život.

A vyznamenání dostala za vzornou repre-
zentaci a záchranu lidských životů i zá-
chranná služba. Z rukou hejtmana Martina
Půty je převzal ředitel Kramář. Následně 
hejtman předal pamětní listy s poděkováním
za organizaci letního metodického cvičení 
záchranných služeb P155 Liberecká čtyřem 
pracovnílkům ZZS LK, kteří je měli na sta-
rosti.

Liberecká záchranka má svůj prapor 
a oceněné pracovníky

10 inzerce
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